
ROZHOVOR 

S Jarmilou Doležalovou (Šťulíkovou). 

 

Kdy jste se narodila? 

Narodila jsem se 13. listopadu 1939 

Kolik vám je let? 

Letos mi bude 84 let. 

Kde jste bydlela? 

Bydlela jsem v Ležáckém mlýně 

Měla jste sourozence? 

Ano, mladší sestru Marii. 

Čím jste se proslavila? 

Myslím si, že né každý mě zná. Jsem jediná přeživší z události vypálení Ležáků. 

24. června 1942 to tu vypálili nacisté. 

Jak probíhal váš odvoz? 

Pamatuji si, že toho dne, myslím, že byl zrovna oběd, protože jsem právě jedla lívance, do 

domu přišel rázným krokem gestapák a bez jediného slova mě i mojí sestřičku odnesl do auta. 

Co se dělo s vámi a ostatními dětmi? 

Jenom já a moje sestra jsme byly vhodné k „poněmčení“, ostatní děti byly zabity  

Pamatujete si něco z převozu? 

Pamatuji si na jeden z prvních zážitku v ústavu v Polsku: vzpomínám si na velkou koupelnu, kde 

jsme ještě s nějakou dívkou běhaly a hledaly něco k jídlu, protože jsme měly pořád hlad. 

Jak to probíhalo v Německu? 

Se sestrou jsme každá byly v jiné rodině. 

Hned od malička nás učili a vychovávali nás, jako Němky. 

Měla jsem nový doklad, kde jsem se jmenovala jako Camilla Paetel. 

17. ledna 1943 jsme se se sestrou staly úplnými sirotky. 

Jak to probíhalo? 

Po třech letech nás odvezli zpátky do Čech. 

Ujal se mě i sestry dědeček ze Včelákova. Z počátku bylo opravdu těžké se naučit česky. 

 

Vídala jste se svojí německou rodinou? 



Od 50. let mě navštěvovala má adoptivní německá rodina, ale já za nimi vycestovat nemohla. 

Kde jste jako malá trávila hodně času? 

Jako malá jsme hodně času trávila u rodiny Víšků. Trávila jsem tam téměř více času než 

doma. 

Hned po škole jsem si k nim chodila hrát s jejich dcerou Marií Víškovou. 

Jak se vám potom žilo? 

Když jsem byla starší, od obce jsem dostala svůj vlastní dům. V roce 1962 jsem se provdala za 

Karla Doležala. Měli jsme spolu 7 dětí. 

A jak to máte teď? 

Mám strašně moc ráda zvířátka a hodně ráda jim pomáhám. 

V současnosti mám doma 6 koček a bydlím sama se svojí dcerou. 

 


